Правапіс назоўнікаў у адзіночным ліку. Маладцова А.М.

Правапіс назоўнікаў у адзіночным ліку

Алгарытм напісання канчатка назоўнікаў:
1. Прачытай слова.
2. Пастаў слова ў адзіночным ліку Н. скл. (хто?, што?), пры ўмове, што слова мае такую форму.
3. Вызначы род назоўніка (ён-м.р., яна- ж.р., яно- н.р.).
4. Вызначы аснову з канчаткам (на цвёрды, /на мяккі, /на зацвярдзелы, /на г,к,х).
5. Вызначы скланеннне (1скл.- ж.р. –а,-я;/ 2 скл.- м.р.- нулявы канчатак, н.р.- о.-е,-а,ё;/ 3 ск.- ж.р.-нулявы канчатак).
6. Задай пытанне да слова ў словазлучэнні, вызначы склон.
7. Правер па табліцы напісанне канчатка.
8. Прачытай слова.

Назоўнікі 1 –га скланення-            жаночы род - канчаткі –а,-я

Заўвага: Да I скланення адносяцца назоўнікі: 
ж.р. з канчаткамi -а(-я): хата, сям’я;
 м.р. з НАЦІСКНЫМI канчаткамi -а(-я): старшынА, КузьмА; 
агульнага р. з канчаткамi -а(-я), што абазначаюць асоб жаночага полу: плакса Юля, соня Каця; 
агульнага  р., што абазначаюць асоб мужчынскага полу з НАЦІСКНЫМI канчаткамi -а(-я):
 сіратА, ляўшА.



	аснова на
	цвёрды
	зацвярдзелы
 дж, ж, р, ч, ш, ц 
	мяккі
	г, к, х

	прыклады

склон
	вада, школа,
хата
	мяжа, шаша, гара
	ралля, пожня,
зямля
	нага, страха, рукА, нОрка

	Н.скл.
	-а, -я

	Р.скл.
	-ы, -і

	Д.скл
	-е 
	-ы
	-і
	г зе
хсе
кцЭ
          цы

	В.скл.
	-у,-ю

	Т. скл.
	-Ой (-Ою)
-ай (-аю)
	ёй (-ёю), -яй (-яю),
	-Ой (-Ою)
-ай (-аю)

	М.скл.
(прыназоўнік)
	-е 
	-ы
	-і
	г зе
хсе
кцЭ
          цы









У Давальным і Месным склонах назіраецца варыянтнасць канчаткаў:
	Тып асновы на
	Канчаткі, чаргаванні
	Прыклады

	цвёрды
	-е-
	на вадзе, у школе

	мяккі
	-і-
	на раллі, на пожні

	зацвярдзелы
	-ы-
	на мяжы, па гары

	на   -г         з
	-е-
(пад націскам і без націска)
	у кнізе, на назе

	на   -к        ц
	-Э-, -ы- 
	у руцЭ, 
на ручцы

	на   -х        с
	-е (пад націскам і без націска)
	на страсе,  у скрусе     


 









Як назоўнікі І скланення з адпаведнай асновай, скланяюцца прозвішча на –а ( -я), якія паходзяць ад назваў прадметаў жаночага роду і належаць асобам жаночага полу: Каліна Ірына, Каліны Ірыны, Каліне Ірыне, Каліну Ірыну, Калінай Ірынай, пры Каліне Ірыне.
Калі ж такое прозвішча належыць асобе мужчынскага полу, то яно скланяецца, як назоўнікі мужчынскага роду з канчаткам –а: Каліна Іван, Каліны Івана, Каліну Івану, Каліну Івана, Калінам Іванам, пры Каліну Івану. 


2 скланенне назоўнікаў 
   Да другога скланення адносяцца назоўнікі:
мужчынскага роду з нулявым канчаткам: 
край, слуп, Іван;
ніякага роду з канчаткамі -о (-ё), -а, -е: 
вядро, рыззё, мора;
пяць назоўнікаў на -мя: семя, цемя, бярэмя, вымя, полымя. 
Склонавыя канчаткі  назоўнікаў 2-га скланення залежаць ад характару асновы
	цвёрды	
	зацвярдзелы
дж, ж, р, ч, ш, ц
	мяккі
	на г, к, х

	ход, стул,
аўтобус 
	друкар, гараж,
фламастар, хвошч
	конь, лівень,
адчай
	парог, званок,
кажух


Назоўнікі 2 –га скланення м.р.
	Н.скл.
	-

	Р.скл.
	-а, -я, -у,-ю

	Д.скл
	-у, -ю

	В.скл.
	-           , -а,-я

	Т. скл.
	-ам,
 Ом 
	-ем, 
-Ём
	-ам,
 Ом
	-ам,
 Ом

	М.скл.
	-е,
	-ю, -і
	-у, -ы
	-у




У Р.скл. назоўнікі м.р. маюць варыянты канчаткаў:
	Назоўнікі абазначаюць
	-а,-я

	1.жывыя істоты (органы і часткі целу чалавека)
	чалавек-а, вучн-я, сусед-а, кат-а, мядзведз-я, салаў-я, пеўн-я, вераб’я, нос-а, ілб-а, язык-а,
 выключэнне: твар- няма твар-у,

	2.канкрэтныя прадметы рэчаіснасці, якія можна пералічыць
	сшытк-а, алоўк-а, руча-я, дом-а, памідор-а, пн-я, каўняр-а,
выключэнне: хлеб-а, аўс-а,

	3.спартыўныя гульні і інвентар, танцы
	хаке-я, футбол-а, вальс-а, тэніс-а, мяч-а, крыжачк-а, 

	4. адзінкі вымярэнняў (пэўныя прамежкі  часу, меры вагі, грошавыя адзінкі і адлегласці)
	 кілаграм-а, рубл-я, тыдн-я, дн-я, панядзелк-а, чэрвен-я, сеанс-а, 
выключэнне: з год-у ў год, ранк-у , век-у, абеду,

	5.назвы грамадскіх устаноў, прадпрыемстваў, арганізацый, вайсковых падраздзяленняў
	калгас-а, шпітал-я, завод-а, батальён-а,  універсітэт-а,

	6. геаграфічныя назвы і назвы мясцовасцяў, астранамічныя назвы
	горад-а Мінск-а, Марс-а, хутар-а, узгорк-а, мыс-а, вулкан-а Везуві-я

	7. навуковы ці тэхнічны тэрмін, назвы геаметрычных фігур
	 дзейнік-а, куб-а, квадрат-а, дзеяслов-а, урок-а








	Назоўнікі абазначаюць
	-у,-ю

	1. матэрыялы, з якіх робяцца прадметы і рэчывы, хімічныя злучэнні, элементы, віды ежы
	з пяск-у, з дуб-у, з камен-ю, з алюміне-ю, з цэмент-у, кісларод-у, кле-ю, мёд-у, квас-у, халаднік-у, сок-у, шакалад-у, ча-ю, цукр-у,

	2. зборныя прадметы, 
назоўнікі, якія называюць прастору
	інвентар-у, тыраж-у, фальклор-у, люд-у,
бярэзнік-у, лес-у, луг-у, кра-ю, 
усход-у, захад-у, схіл-у, шлях-у, 

	3. часавыя паняцці
	час-у, з год-у ў год, ранк-у , век-у, момант-у,
але: тыдня, дня, поўдня,

	4. з’явы прыроды, стыхійныя бедствы
	даждж-у, снег-у, іне-ю, ветр-у, град-у, цыклон-у, змрок-у, мароз-у, прылів-у, галалёд-у, пажар-у

	5. якасці, дзеянні, розныя адчуванні, стан чалавека, яго дзеянні, нейкія працэсы – увогуле, абстрактныя паняцці 
	розум-у, бег-у,  рух-у, палёт-у, прыезд-у, сн-у, смех-у, спако-ю, колер-у, смутк-у, крык-у, водгук-у, роздум-у, вопыт-у, характар-у, жал-ю, голад-у, бол-ю, поспех-у, кашл-ю,

	6. эпохі, вучэнні, аб'яднанні і сацыяльныя і палітычныя плыні , розныя падзеі ў грамадскім жыцці
	рамантызм-у, камунізм-у, атэізм-у,
кірмаш-у, фестывал-ю,

	7. розныя захворванні
	апендыцыт-у, тыф-у, грып-у


Некаторыя назоўнікі могуць ужывацца з паралельнымі канчаткамі –а(-я), -у(-ю).
Гэта залежыць ад значэння назоўніка, якое ён набывае ў канкрэтным кантэксце: 
Ля дома (будынка) брата стаяла машына. Міхась атрымаў пісьмо з дому (сям’і, родных).
 Сустрэцца каля ясеня (канкрэтны прадмет) і стул з ясеню (матэрыял); 
алмаза (каштоўны камень) - алмазу (мінерал), 
бастона (танец) – бастону (тканіна), 
закона (дакумент) – закону (правіла), 
пейзажа (жанр жывапісу) – пейзажу (краявід), 
інструмента (прадет) – інструменту(сукупнасцьпрадметаў),
ліст клёна – стол з клёну, 
варыянт гука – без гуку, 
свята народа – шмат народу, 
на працягу года – год ад году і інш. 

Заданні:
1.Утвары словазлучэнні і запішы:
Кроплі (дождж), выйшлі з (лес), спыніліся каля (ясень), агні (горад), жыхары (Віцебск), няма (настрой), направа ад (луг), чакалі (прыезд, прызідэнт), часы (феадалізм), зайшлася ад (жаль), няма іншага (шлях), ураджай (авёс), на ўборцы (ураджай), тона (цэмент), машына (торф), зараснікі (арэшнік), сукі (клён), каністра (бензін), гурбы (снег),                                     з высокага (узгорак), сустрэліся каля (бярэзнік). 
2.Назоўнікі, што ў дужках, пастаўце ў родным склоне адзіночнага ліку і дапішыце іх.
У дзень (ад'езд), раскаты (гром), выйсці з (парк, дом), шмат (час, гарох), няма (тварог, мёд, аловак), тона (метал, хлеб), стаяць каля (дуб, лес, лён, клён), уборка (пакой, ураджай), пах (квас, бэз, агурок), шум (самалет, вецер, матор), схавацца ад (пыл, дождж, мароз, сын), спрачацца пасля (даклад, канцэрт, сход).
У Т. скл. назоўнікі маюць канчаткі:
	пад націскам
	-Ом, -Ём

	без націска
	-ам, -ем



Прозвішчы на -оў(-аў), -еў(-ёў), -ін(-ын) у Творным склоне адзіночнага ліку маюць канчатак -ым: Міхайлавым,Лужаніным.
 Іншамоўныя прозвішчы -ін(-ын), -аў  у Творным склоне ўжываюцца з канчаткам -ам: Дарвінам, Чаплінам.

У М.скл. назоўнікі м.р.
	
	Канчаткі, чаргаванні

	Тып асновы на
	Назоўнікі, якія абазначаюць чалавека
	Астатнія назоўнікі

	цвёрды
	-е-
пры сыне, пры артысце, на заводзе, у аўтобусе

	мяккі
	-ю
	пры вучню, пры князю
	-і-
	на кані, у адчаі, у шынялі, у цені

	зацвярдзелы
	-у
	пры токару, пры дырыжору
	-ы-
	у гаражы, па тратуары

	на г, к, х (калі не адбываецца чаргаванне)
	-у
пры настаўніку, у Гамбургу, на суку, у парку, на гароху (се), пры гарадку, на цвіку

	чаргаванне на   -г/-з
	
-е
	на лузе, аб парозе, у стозе, на беразе

	чаргаванне на   -х/-с
	
	у кажусе, на гароху (се) , аб версе  

	асабовыя назоўнікі
	-у-, -ю-
	пры Івану(е) Мележу, аб ратаю





Назоўнікі 2 скланення н.р.

	    
        Тып асновы на
	цвёрды
(акно, гняздо, золата)
	зацвярдзелы
дж, ж, р, ч, ш
(возера, мора)
	мяккі
(каменне, узлессе)
	г, к, х
(воблака, малако, рэха)

	Н.скл.
	-О/-а
	-а
	-е/-Ё
	-а

	Р.скл.
	-а
	-я
	-а

	Д.скл
	-у
	-ю
	-у

	В.скл.
	-О/-а
	-а
	-е/-Ё
	-а

	Т. скл.
	-ом
	-ам
	-ем/-Ём
	-ам

	М.скл.
	(на) -е
	(на) -ы
	(на) -і
	(на, у) –у
але ў малац-э, 
аб рэх-а


У Р.скл. назоўнікі н.р. маюць канчаткі –а,-я
 дабр-а, малак-а, сонц-а, пол-я, вясл-а, насенн-я, вух-а, гнязд-а, золат-а, крылл-я, каменн-я, правіл-а
Заданні:
1.Запішыце назоўнікі ў родным, творным і месным склонах.
 
Абед, блакіт, вулей, гай, геній, герой, жарт, зрух, іней, касец, кантроль, крэдыт, ліпень, травень, мір, цень, цуд, стэп, семя, правапіс, цвік, возера, дуб, сонца, каваль, іржышча, вядро, поле, туман, змрок, смех, роздум, верасень, год, юбілей, шчаўе, полымя.
2.Утвары словазлучэнні і запішы:
Блукаць па (бор), стаяць на (двор), быць у (гушчар), коўзацца па (лёд), знаходзіцца на (бераг), падсушыць на (сонца), птушанё у (гняздо), вучыцца (тэхнікум), на самым (верх), удзельнічаць у (кангрэс), ад’езд на тым (тыдзень), вада ў (вядро), размаўляць па (тэлефон), пасвіцца на (іржышча), жыць пры (дзед), працаваць на (трактар), сядзець на (сук), быць у (страх), рукавіцы ў (снег), сядзець на (стог).
Не адносяцца ні да аднаго з тыпаў скланення:
· рознаскланяльныя назоўнікі: бацька, жарабя, імя;
· нескланяльныя назоўнікі: кафэ, адажыо, метро;
· назоўнікі, якія ўжываюцца толькі ў форме множнага ліку: нагавіцы, дзверы, нажніцы;
· назоўнікі, утвораныя з прыметнікаў: хворы, рабочы, малады.
Да рознаскланяльных назоўнікаў адносяцца назоўнікі:
 м.р. з ненаціскнымі канчаткамi -а(-я): дзядуля, сабака;
 агульнага р., якія абазначаюць асоб мужч. полу з ненаціскнымi канчаткамi -а(-я): непаседа Мікіта, соня Вася. 
У давальным і месным склонах такія назоўнікі маюць канчаткі -у(-ю). 
Назоўнікі з асновай на цвёрды зычны, зацвярдзелы зычны і на г, к, х маюць канчатак -у: мужчына – мужчыну – аб мужчыну, задзіра Міша – задзіру Мішу – аб задзіру Мішу, дзядзька – дзядзьку – аб дзядзьку. 
Назоўнікі з асновай на мяккі зычны маюць канчатак -ю: дзядуля – дзядулю – аб дзядулю, соня Вася – соню Васю – аб соню Васю.

Назоўнікі 3 –га скланення-     жаночы род -    канчатак нулявы -
	    Тып асновы на
	цвёрды
(любоў, верф, 
глыб, пыл)
	мяккі
(радасць, 
плынь, даль, 
мазь, медзь, гусь)
	зацвярдзелы
(мыш, доч,
 шыр)


	Н.скл.
	-

	Р.скл.
	
- і
	
-ы


	Д.скл
	
	

	В.скл.
	-

	Т. скл.
	-ю,-у

	М.скл.(у, на, пры, аб)
	-і
	-ы




Моц- Т.скл. моцай
Пыл- Т.скл. пылам









У Т. скл. назоўнікі маюць канчаткі і пішуцца:
	аснова
	правапіс
	канчатак
	прыклады

	на ф, б, р
( асацыяцыя-ФБР)
	з апострафам
	
	’
	



	-ю
	глыб’ю, верф’ю
шыр’ю

	зычны асновы стаіць паміж галоснымі
	
	
	



	падваенне зычнага асновы
	на зацвярдзелы
	
	
	



	-у
	мышшу, печчу
рэччу

	
	
	астатнія
	
	
	



	-ю
	меддзю, гладдзю,
соллю, маззю,
Беларуссю, сінню

	на ў
	разам 
	
	



	ю
	любоўю
кроўю

	зычны асновы стаіць паміж зычным і галосным
	
	
	



	разам 
	
	
	



	ю
	радасцю
маладосцю
весялосцю



Заданне:
Знайдзіце назоўнікі 3 скланення і запішыце іх у творным і месным склонах.
Дробязь, жаль, крэпасць, кантроль, маладосць, медаль, моладзь, мазоль, насып, палын, плынь, подпіс, плач, рэч, роспач, россып, бандэроль, вільгаць, голуб, госць, гусь, далеч, дзіч, дроб, рунь, стэп, столь, стол, сусвет, Свіцязь, стог, сталь, сувязь, спіс, шынель, фальш, цень, ясень, урачыстасць.

